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INFORMACE Z KŘEMEŽSKA

Dne 13.4.2021 se rada městyse sešla na své řádné 35. schůzi, kde 
byly projednány zejména následující záležitosti:

– nabídka na administrování architektonické soutěže na stu-
dii řešení prostoru u základní školy  (vzhledem k tomu, že se 
jedná o jedinou nabídku z 5 oslovených zpracovatelů a částka 
za administraci je více než 400 tisíc Kč, rozhodla se rada přizvat 
zájemce o zpracování na další schůzi rady k vysvětlení a oslovit 
případné další zpracovatele), žádost o majetkoprávní vypořá-
dání části pozemku rodinného domu v ul. Spojovací (katastrální 
úřad potvrdil vlastnictví obce a rada rozhodla požádat vlastníka 
RD o doložení jeho majetkových listin), tajemník seznámil radu 
s možnostmi on-line přenosu VZ – s nutným technickým zabez-
pečením a z toho vyplývajícími finančními náklady (RM rozhodla 
i nadále pořádat VZ stávajícím způsobem bez on-line přenosu), 
žádost společnosti Zásilkovna o umístění samoobslužných boxů 
na vyzvedávání zásilek (s ohledem na dostupnost bude společ-
nosti nabídnut prostor bývalého hokejbalového hřiště), odpisový 
plán chladicí skříně školní kuchyně (schváleno), návrh smlouvy 
o prodeji dřeva na stojato v objemu cca 1000 m3 dle LHP, kterou 
předložil po poptávkovém řízení lesní odborný hospodář (schvá-
lena smlouva s 1. píseckou lesnickou a dřevařskou a.s., která dala 
nejlepší cenovou nabídku a disponuje potřebnou mechanizací), 
výběrové řízení na dodavatele další etapy konzervačních prací 
na hradě Dívčí kámen financovaných Ministerstvem kultury ČR 
(schválena nejvhodnější nabídka firmy Eurostav Tábor, s.r.o.), návr-
hy na zřízení věcných břemen uložení kabelových vedení NN spo-
lečnosti E-ON (schváleno), připomínka ze strany občanky Chlumu 
k prověření vhodnosti testů na COVID používaných v ZŠ a MŠ 
(dle informace ředitele ZŠ a MŠ jsou používané testy schválené 
pro ČR a jsou distribuované centrálně krajským úřadem), stížnost 
na zrušení možnosti hrazení záloh na vodné v hotovosti na úřadu 
městyse (obec byla v rámci obcí Jihočeského kraje provozova-
ných společností ČEVAK jedinou, která tento způsob umožňovala 
- vzhledem k nepravidelnostem v odvádění takových hotovostních 
plateb docházelo díky počítačovému vyhodnocování plateb společ-

nosti ČEVAK k upozorňování na nedoplatky i u těch odběratelů, kteří 
již provedli hotovostní platbu. Vzhledem k současným možnostem 
– zadání trvalého příkazu, bezhotovostní platba, příp. složenka 
– rada rozhodla, že platí zrušení možnosti hotovostní platby na 
úřadě městyse). Dále starosta informoval o přizvání zástupce fir-
my ČEVAK na další schůzi rady k vysvětlení tvorby zisku v kalku-
laci a zřízení nových sběrných míst na separovaný odpad. Rada se 
v diskusi dále věnovala: pamětní desce pro občany, jimž byl udělen 
status městyse, drobným opravám v radniční restauraci, upozornění 
na nedodržení vládních opatření v Chlumu - velikonoční pomlázka, 
roznosu Křemežska, výběrovému řízení na chodník v Chlumu, doas-
faltování  opravených chodníků v Chlumu, kalkulaci možného navý-
šení koeficientu daně z nemovitosti, dokončení kolumbária atd.

Dne 26.4.2021 se rada městyse sešla na své řádné 36. schůzi, kde 
byly projednány zejména následující záležitosti:

– přizvána byla PhDr. Pražanová jako jediný zájemce o administra-
ci architektonické soutěže na řešení prostoru u základní školy, která 
vysvětlila postup celého procesu. Nejdůležitějším krokem pro zadání 
je vypracování požadavků na uvedený prostor jak ze strany ZM, tak 
ze strany ZŠ a zainteresovaných obyvatel – toto, jak konstatovala, je 
v podstatě již provedeno v tzv. tezích, které již dříve zpracoval staros-
ta. Vzhledem k částce na organizaci této soutěže cca 400 tis. Kč, se RM 
pokusí oslovit ještě jiné možné zpracovatele, starosta dále informoval 
o aktivním přístupu Ing. Ježka, který předloží vlastní návrh možného 
řešení, poté co zjistil, jak velké náklady na soutěž jsou plánovány. 
Dle vyjádření pí. Pražanové jsou další odhadované náklady na vlastní 
vybraný projekt 2,3 milionu Kč. Starosta pro porovnání členům ZM 
připomněl náklady na PD rekonstrukce kina ve výši 350 tis., když in-
vestiční náklady jsou cca 50 milionů, proti tomuto případu, kdy cena 
PD je odhadována na 2,3 milionu při investičních nákladech odhado-
vaných na 30 milionů.

Pokračování na str. 2

ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTYSE
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Dejte ještě jednu šanci nepotřebným věcem - znovu

Ohledně Covidu

Informace k rekonstrukci propustku

Pes - přítel člověka

Ze zasedání rady městyse - dokončení článku
Dále byl na zasedání rady pozván zástupce společnosti ČEVAK, Ing. 
Kalač, který na žádost RM vysvětlil podrobně kalkulaci vodného  
a stočného, tvorbu zisku a to v porovnání s tímtéž u měs-
ta Č. Krumlov. Bylo dohodnuto, že společnost ČEVAK dodá 
kalkulaci s transparentními údaji nákladů a tvorby zis-
ku, když celkově na kalkulaci nebyly shledány nedostatky.  

Dále rada projednala majetkoprávní dořešení pozemku RD v ul. 
Spojovací (bude proveden odhad a dále standardní postup k pro-
deji), věcné břemeno pro uložení NN kabelů společnosti E-ON 
apod.

V minulém čísle Křemežska jsem psal o možnosti dát šanci  
k dalšímu využití věcem, které jsou ukládány do našeho sběrné-
ho dvora – pro někoho jsou nepotřebné, někomu mohou ještě 
posloužit.
Na základě tohoto příspěvku jsem měl telefonát od pozorné čte-
nářky z Křemže, která chtěla do sběrného dvora odvézt zachovalé 
křeslo, ale z doby, kdy jsme sběrný dvůr otevírali, měla informaci, 
že budou přijímány pouze věci rozebrané na menší části. Měla na-
prostou pravdu a byl jsem rád za takové upozornění, abych takto 
mohl rozporné informace napravit.

Platí tedy, že funkční a použitelné věci můžete do sběrného dvora 
přivézt tak, jak jsou, aby případně mohly posloužit někomu jiné-
mu. Věřím v soudnost našich občanů, že skutečně dovezou vcelku 
pouze takové věci, které lze použít, a ty nepoužitelné - zejména 
nábytek - podle svých možností co nejvíce rozeberou.
Po čase tuto praxi vyhodnotíme a uvidíme, jestli se osvědčila. 
Osobně bych byl moc rád, kdyby ano.
P.S. V přízemí radnice si můžete podobným způsobem vzít knížky 
a časopisy a zároveň dát k dispozici ostatním i Vaše, pro Vás už 
nepotřebné, přečtené.

Nechci zatěžovat Vaši mysl dalšími informacemi, kterých se na 
Vás stejně valí z médií spousta a tak jen krátce:
Rada řešila otázku jedné z maminek z Chlumu na bezpečnost  
a nezávadnost antigenních testů používaných v naší mateřské  
a základní škole. Dle našeho zjištění jsou u nás, stejně jako v celé 
republice, používané schválené a bezpečné testy, které jsou distri-
buované do naší školy prostřednictvím Jihočeského kraje .

I když únava z protiepidemických opatření je obrovská, i když 
ústup pandemie a jarní sluníčko svádí ke ztrátě opatrnosti, pro-
sím, prosím, buďte opatrní, dodržujte všechna opatření, aby se 
neopakovala situace z podzimu a začátku roku.
Moc Vám za to děkuji a  velmi si vážím každého zodpovědného 
spoluobčana.

Dne 17. 5. budou zahájeny práce na rekonstrukci - zkapacitně-
ní propustku na křížení ulic U Rybníka a Lomená. Účelem je od-
stranit povodňovou překážku a ochránit přilehlou zástavbu před 
opakujícími se přívalovými vodami. Projektu předcházela Studie 
odtokových poměrů, která navrhla řešení, a to dále rozpracoval 
prováděcí projekt. Na základě výběrového řízení bude stavbu 
provádět firma Swietelsky a součástí bude i přeložení elektrických  
a telekomunikačních kabelů a přeložka vody a kanalizace.

Od 17. 5. pak bude po dobu provádění stavby v daném místě do-
pravní omezení, které bude vyznačeno dle schváleného doprav-
ně inženýrského opatření. Prosím laskavě o trpělivost a toleranci 
těchto opatření v průběhu provádění stavby.

Není  pochyb o tom, že psa vnímáme jako našeho největšího pří-
tele z živočišné říše. Stejně tak jako lidé jsou i psi různých charakterů,  
a navíc jsou stále jen zvířetem, u kterého úplně netušíme, co se mu 
odehrává v hlavě a jaké naše chování může spustit jeho nečekanou,  
i třeba agresivní, reakci. Píši tento příspěvek proto, že v poslední 
době se na mě opakovaně obrátilo několik spoluobčanů s výtkou 
týkající se volně pobíhajících psů mimo kontrolu jejich vlastníků.

Vím, že na vesnici vždycky nějaký voříšek volně pobíhal, přesto 
prosím všechny majitele čtyřnohých přátel, aby se postarali o to, 
že se jejich psi nebudou nekontrolovaně pohybovat ve veřejném 
prostoru. Je to i v jejich zájmu, aby se předešlo případnému inci-
dentu - většinou nechtěnému - který pak vyvrcholí incidentem 
mezi námi lidmi.

S úctou, přáním pevného zdraví a krásných jarních dnů
Ing. Josef Troup, starosta
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Upozornění - poplatek za psy - rok 2021

Zlomený křížek na Drahejšově

Starostův recept na vegetariánské jídlo k jarnímu detoxu - zeleninové curry

O velikonočních svátcích, 
na Bílou sobotu ráno jsem 
mezi sněhovými přeháň-
kami přistihl dvě osoby, jak 
cosi dělají na místě zlome-
ného křížku pana Bukov-
ského. Jak se vzápětí uká-
zalo, nebyli to pachatelé 
ohavného činu zlomení, 
ale nadšenci z Žebříkové-
ho kamene na Kleti, kteří 

tam právě opravený křížek osazo-vali. Velice ochotný a šikovný ře-
meslník, který nezištně svařil, vyztužil a natřel zlomený křížek, ne-
chce být na tomto místě jmenován, ale to nevylučuje jeho pochvalu 
a poděkování. Ještě bude malířkou Žebříkového kamene reno-
vován štítek s textem a poté bude už křížek opět sloužit svému 
krásnému účelu - připomínat tra-gickou událost při práci na poli 
a zvelebovat výletní místo hojně navštěvované nejen „Křemežšťáky“. Foto Václav Bürger a ing. Jan Mejzlík

Upozorňujeme majitele psů, že poplatek za psy za rok 
2021 je splatný do konce měsíce května 2021.

Děkujeme

Doporučujeme možnost zaplatit poplatek bezhotovostně 
na bankovní účet Městy-se Křemže  -  podrobnosti 

najdete na stránkách Městyse Křemže. 

Číslo účtu:  0580025369/0800
Variabilní symbol:  1341

Poznámka: Do zprávy pro příjemce napište své jméno a bydliště

Základní kari omáčka:
3 cibule na měsíčky, 3-4 stroužky 

česneku na větší kousky, cca 3 cm 

zázvoru na větší kousky, 1-2 pá-

livé papriky na větší kousky, ple-

chovka drcených rajčat, 2 lžičky 

koření garam masala (koupíte 

např. v Globusu, nebo si může-

te namíchat vlastní směs, např. 

kašmírskou variantu - pepř, řím-

ský kmín, kardamom, skořice, 

hřebíček, badyán, muškátový oříšek, bobkový list, koriandr ), 1 lžička řím-

ského celého kmínu, 1 lžička mletého koriandru, 1 lžička mleté kurkumy

V hlubší pánvi na másle ghí (přepuštěné máslo) nebo oleji dáme 
na střední teplotu rozvonět  lžičku římského kmínu, přidáme cibuli, 
česnek, zázvor a papriku a necháme volně smažit, až cibule zesklo-
vatí. Potom přidáme všechno mleté koření (garam masala, kurku-
ma, koriandr), rychle promícháme a necháme asi 1 minutu smažit, 
přidáme plechovku rajčat a podlijeme dle potřeby trochou vody. 
Necháme minimálně 1 hodinu na nízkou teplotu dusit. Rozmixuje-
me na hladký krém.

Zeleninu na kousky, ideální je mrkev, květák, batát povaříme do 
měkka. Přidáme 1-2 hrnečky kari omáčky a plechovku cizrny, hrst 
nakrájené koriandrové natě a 3-4 lžíce hustého bílého jogurtu 
a osolíme dle chuti. Dál už nevaříme.
Není třeba žádná příloha, ale pokud ji vyžadujete, je ideální rýže 
basmati uvařená s hřebíčkem a kardamomem nebo placky naan.

Placky naan:
Cca 2-3 hrnečky hladké mouky se špetkou soli. Ve dvou lžících vlaž-
né vody s lžičkou cukru necháme cca 10 minut vzejít sušené droždí. 
Do vzešlého kvásku přidáme 3 lžíce bílého jogurtu a rozmícháme. 
Z mouky a této směsi umícháme hladké těsto, podle potřeby při-
dáváme vlažnou vodu nebo mouku. Necháme asi hodinu kynout. 
Namažeme si ruce olejem a z těsta si naděláme kuličky velikosti 
golfového míčku. Do trouby si dáme obráceně plech a troubu roze-
hřejeme na 250 stupňů. Z kuliček vyválíme na pomoučeném vále 
vždy placičku, přeložíme ji a znovu vyválíme, posypeme černým 
sezamem, který do placičky zaválíme. Placičky klademe na plech 
a pečeme do hněda (nafouknou se). Upečené potřeme rozpuště-
ným máslem.

Ing. Josef Troup, starosta
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BŘEZEN A DUBEN V KNIHOVNĚ MĚSTYSE KŘEMŽE

I v měsíci březnu pokračovalo bezkontaktní půjčování přes vý-
dejové okénko. Zájem o takové půjčování se zvýšil, každý týden 
bylo takto obslouženo asi 30 čtenářů.
Mezi dospělými čtenáři byl největší zájem o beletrii, cestopisné 
knihy a časopisy. Žáci a studenti si chodili jen pro doporučenou 
četbu. 
V březnu jsem kromě komunikace se čtenáři, přípravy knih  
k půjčení a zařazování vrácených knih do regálů, věnovala hod-
ně času hledání informací o chlumské knihovně a psaní článku.

V pátek 12. března 
2021 jsem absolvo-
vala webinář – Be-
sedy on-line pro 
školy. Během tohoto 
semináře jsem se 
seznámila s tím, jak 
se knihovny mohou 
připojit k distančnímu 
vyučování, zpestřit 

tak výuku, a zároveň i v této době plnit svoji vzdělávací funkci.

Počátkem dubna navštívi-
la knihovnu naše metodička 
paní Ivana Troupová a vybrala 
knihy na vyřazení. Tyto knihy 
jsem pak postupně vyřazovala 
z fondu knihovny, orazítkovala 
a umístila do regálu na chodbě 
knihovny. 
Vyřazeno bylo 450 knih, z nichž 
většina ještě čeká na své čtená-
ře, kteří mají zájem o tuto starší 
literaturu. 

Některé knihy nebyly vyřazeny, 
ale jen přesunuty z půjčovny do 
skladu. Ty jsem zařadila do přísluš-
ných regálů. Potom jsem roztřídila 
dary – knihy i různé propagační 
materiály. Něco jsem zařadila do 
fondu knihovny a zbytek jsem po-
skytla čtenářům k rozebrání.

V dubnu jsem, tak jako každý rok, vyřadila starší ročníky časopi-
sů a připravila je návštěvníkům do regálu v šatně knihovny.
Knihy v knihovně jsou v neustálém pohybu. Kromě toho, že jsou 
půjčovány čtenářům, jsou na jedné straně vyřazovány ty staré 
a opotřebované, na straně druhé jsou opět vybírány a nakupo-
vány knihy nové, jejichž vydávání se ani v tomto jarním období, 
plném různých omezení, nezastavilo. Od počátku roku přibylo 
do naší knihovny již 170 nových knih různých žánrů pro děti  
i dospělé. A z tohoto důvodu jsem přeskládala knihy v regálech 
tak, aby k těmto novým knihám měli čtenáři nejlepší přístup.

Na konci března a dubna jsem opět doplnila statistické údaje do 
deníku knihovny. Došlo i na drobné úpravy webových stránek  
a zveřejnění nových oznámení souvisejících s otevřením knihov-
ny. Byly skartovány nepotřebné dokumenty a baleny nové knihy. 
V měsíci březnu a dubnu jsem pokračovala sledováním dalších 
lekcí  kurzu Virtuální univerzita třetího věku. Postupně jsem 
zhlédla všechny videopřednášky a vypracovala jsem testy.
Také někteří studenti mají již splněny všechny studijní povinnosti. 
Ti, kterým pár testů chybí, mají ještě hodně času, protože tento 
letní semestr byl mimořádně prodloužen. Přístup k výukovým 
materiálům bude tedy aktivní až do 30. června 2021. K tomuto 
datu je nutné vypracovat nejen všechny testy k lekcím, ale i test 
závěrečný.

V pondělí 12. dubna 2021 se knihovna otevřela čtenářům.
Jsem ráda, že se opět po dlouhé době obnovil běžný provoz 
knihovny a těším se na všechny čtenáře.

Miroslava Průchová
knihovnice
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Evropský energetický štítek známe ze spotřebičů již více než 25 
let, pomáhá zákazníkům v hledání a výběru energeticky efektivních 
produktů a motivuje je tak k úsporám energií, což se jim pak vrací  
v nižších nákladech na provoz spotřebičů. V důsledku toho postup-
ně klesla nabídka neúsporných produktů. Stávající škála A až G se 
samovolně odfiltrovala na výrobky C a lepší, nové technologie rov-
něž nutily výrobce sahat k označením A s mnoha „+“. Takové ozna-
čování už není přehledné, a proto Evropská unie zoptimalizovala 
štítek podle současných potřeb uživatelů a zrevidovala škálu. Nový 
štítek se v obchodech objevuje od 1. března 2021 a obsahuje škálu 
pouze A až G. Škála tříd se bude i do budoucna pravidelně  aktu-
alizovat.

Jaké štítky budou v roce 2021 nové?
Nové štítky budou zaváděny krok za krokem v souladu s konkrét-
ními předpisy EU. V roce 2021 budou nové štítky zavedeny v ka-
menných prodejnách a online obchodech u následujících 5 skupin 
produktů:

• Chladničky a mrazáky
• Pračky a kombinované pračky se sušičkami
• Myčky nádobí
• Televizory a monitory
• Světelné zdroje 

U dalších skupin produktů, například klimatizací, bubnových su-
šiček, vysavačů, ohřívačů vody apod. budou nové štítky zavedeny 
až poté, kdy vstoupí v platnost příslušný právní předpis, pravděpo-
dobně od roku 2022.

Jaké jsou hlavní rozdíly mezi starým a novým štítkem?

• Pro všechny produkty se bude používat jednotná škála A-G. 
A+/A++/A+++ již nebudou existovat. Nejúspornější produkty, 
které mají nyní třídu A+++, budou přibližně odpovídat třídě 
A až C nového štítku. Přesné přeškálování záleží na konkrétní 
produktové kategorii, upravuje se totiž i systém měření spo-
třeby energie.

• V pravém horním rohu štítku je nově uveden QR kód, který ob-
sahuje přímý odkaz na databázi štítků Evropské komise, aby 
se zajistila transparentnost a snadnější průzkum a dohled trhu 
prováděný státními úřady.

• Energetická spotřeba produktů bude zobrazena výraznějším, 
jednotným způsobem. 

• Dolní část štítku obsahuje různé piktogramy informující o vlast-
nostech vybraného produktu. Některé piktogramy zůstávají 
stejné jako u starého štítku, některé byly upraveny a jiné byly 
nově přidány.

Databáze produktů EU a QR kód
Všechny produkty označené štítkem by měly být dle legislativy za-
registrovány v nové databázi produktů EU (EPREL), vkládání údajů 
mají na starosti výrobci/obchodníci. Databáze poskytuje další úda-
je o produktech, které nejsou uvedeny na štítku. Databá-ze je roz-
dělena do dvou oddílů pro různé cílové skupiny: 
• Oddíl pro průzkum trhu, ten je přístupný pouze institucím pro-

vádějícím průzkum a dozor trhu.
• Oddíl pro spotřebitele, profesionální kupující, obchodníky  

a další uživatele. Tento oddíl bude přístupný od léta 2020. Do 
března 2021 zde budou uváděny údaje o produktech týkající 
se starého (současného) štítku. Údaje týkající se nového štítku 
budou přístupné od března 2021.

Údaje v databázi produktů budou přístupné přímo ze stránek EU, 
popř. pomocí QR kódu uvedeného na štítcích. Speciální aplika-ce, 
kterou v současnosti vyvíjí nezávislé organizace, umožní porovnat 
údaje o produktech a spočítat náklady.

Produktové skupiny

Chladničky a mrazničky

Vinotéky

Pračky

Pračky se sušičkou

Myčky nádobí

Televizory a elektronické displeje

Světelné zdroje

Použité zdroje: www.label2020.cz

     Ing. Petr Brtinský
                    energetický poradce

Nový energetický štítek 
Energetická poradna (energeticka.poradna@seznam.cz)
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A PŘECE BYLY VELIKONOCE

Velký pátek. Počasí nic moc, byli jsme s manželem doma  
v teplíčku, když odpoledne zazvonil zvonek. Jdeme otevřít 
a k našemu velikému překvapení nám přišli přát příjemné 
svátky pěkně oblečení skauti. Předali nám dárek, který 
osobně vyrobili. Velice nás to potěšilo (i zaskočilo). 

Děkujeme Aleně Novákové, Jitce Novákové  
a Petře Čierné a jejich doprovodu a všem skautům 
z 3. oddílu z Holubova. 

Manželé Mládkovi 

SKAUTI ROZDÁVALI RADOST SENIORŮM

SKAUT středisko Pod Kletí Holubov 3. oddíl Holubov

Jako mnoho zájmových činností, tak ani skautské schůzky se 
nemohou konat, skautští vedoucí ale nezahálí a pro své družin-
ky připravují různé výzvy. Jedna z takových výzev přišla před 
Velikonocemi. Cíl výzvy byl jasný, udělat radost babičkám a dě-
dečkům v pečovatelském domě ve Křemži, a i dalším seniorům 
v Holubově a okolí. Děti si mohly vybrat, čím do výzvy přispějí, 
jestli vyrobí přáníčko, zasejí jarní osení, upletou pomlázku anebo 
upečou něco sladkého, dobrého. Velmi milým překvapením bylo, 
kolik krásných výrobků a nejrůznějších dobrot se sešlo! Do výzvy 
se totiž zapojili téměř všechny družinky. Jíťa a Peťa ze všeho při-
pravily balíčky a mohlo se vyrazit. Den D byl v pátek 2. 4. 2021, 
kdy jsme balíčky rozdávali dopoledne v Holubově a odpoledne  
v Křemži, Chlumu a protože balíčků bylo opravdu hodně, dohodli 
jsme se ještě s paní Sixlovou z DPS Brloh a dojeli potěšit i jejich 
obyvatele. Předávání bylo moc hezké, radost ze skautské návště-
vy měli všichni, často se objevily i slzy dojetí. Zrovna totiž platil 
zákaz návštěv mezi okresy a mnozí senioři se bohužel nedočkali 
svých příbuzných. Také jsme nepodceňovali situaci, a tak nezbyt-
nou výbavou předávajících byla dezinfekce a respirátory.

Přidávám několik fotek z pře-
dávání balíčků. Myslím, že příští 
rok, ať už bude situace jakákoliv, 
můžeme tuto akci zopakovat, 
protože rozdávat radost dělá  
i nám radost!
 
 

  Alena Nováková
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SKAUTSKÝ ODDÍL KŘEMŽE
pevně věří, že už vás koncem května bude 

moci pozvat na rodinnou akční městskou hru 

ČERNÝ DEN NA BÍLÉ HOŘE

aneb pokus o venkovní akci v době pandemie

O co jde? Strategická hra pro týmy v počtu 2–4 hráčů  
od 7 do 109 let (Týmům s hráči mladšími 10 let 

doporučujeme doprovod alespoň jednoho dospělého.) 
Pozor! Počet týmů omezen!!!

Kdy a kde? V sobotu 22.5.2021, 13:30 u školy ve Křemži
Jak dlouho? Herní čas 120 minut + organizační záležitosti
Po celou dobu hry budou dodržena aktuální vládní nařízení!

Prosíme o registraci týmů u O. Thámové na čísle 723 866 368.
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Vychoď, vyběhej, daruj 500 hodin osobní  
asistence

Od května do listopadu 2021 se ka-
ždý může zapojit do podpory Osob-
ní asistence, která pomáhá v regionu 
Českokrumlovska a Kaplicka seniorům  
i dětem a dospělým s postižením. Akce  
s názvem “Pomáhám sobě, pomáhám 
tobě” organizuje nezisková organizace 
ICOS, která Osobní asistenci zajišťuje již 
od roku 2008. Smyslem akce je hýbat se 

a tím udělat něco pro své zdraví i pro druhé. Pohyb je základní 
prevence proti civilizačním nemocem. 

 “Naše osobní asistence pomáhá těm z nás, kteří potřebují 
pomoc druhých. Asistenci podporuje finančně stát, kraj, měs-
ta i nejrůznější dárci. Každý rok zajistíme desítkám seniorů 
i dětem se zdravotním postižením kolem 9 tisíc hodin péče. 
Potřeba této péče je však stále větší, v období pandemie se 
ještě prohloubila. Letos proto chceme zajistit navíc alespoň 
500 hodin asistence. To ale nepůjde bez podpory řady dárců  
i dalších lidí, kterým není lhostejné jejich okolí”, vysvětluje To-
máš Zunt, ředitel ICOS Český Krumlov. 

Každý měsíc nové trasy, cílová destinace, 
soutěže o zajímavé ceny

Možností, jak se člověk může zapojit, je více. Tím hlavním je 
ale pohyb. Můžete využít nabídku atraktivních tras, které od 
května připravujeme a v cílové destinaci se občerstvit. 20%  
z útraty daruje hostinec na podporu Osobní asistence. 

Každý měsíc připravíme nové místo a k tomu turistické  
i cyklistiské trasy, zároveň varianty lehčí i náročnější. Každý, 
kdo se chce zapojit a vhodí kartičku v hostinci, bude auto-
maticky zařazen do slosování o ceny. Čím víckrát se tedy člo-
věk zapojí, tedy podpoří Osobní asistenci, tím větší má šanci 
na výhru. Lehčí trasu pro rodiny s dětmi vždy zároveň pro 
účastníky zatraktivníme a zpříjemníme. Hned na první stezce 
budou děti hledat poklad.  Květen je ideální na procházky po 
prázdném centru a zároveň po nejbližším okolí přírodou. Leh-
čí i náročnější trasa vede přes Křížový vrch, cílová restaurace 
je Egon café v Široké ulici. “My, kdo máme to štěstí, že mů-
žeme podnikat a dělat to, co nás baví, bychom se měli podělit  
s těmi, kdo takové štěstí nemají. A to jsou právě klienti Osobní 
asistence,” upřesňuje Ondřej Hájek, majitel restaurace Egon 
café, o zapojení se do této akce. Týden před novým měsícem 
slavnostně odkryjeme další místo.

Celá akce vyvrcholí tradiční dobročinnou společensko-sportov-
ní událostí Krumlovská 11 v listopadu 2021, kde výtěžek celé 
akce poputuje také na podporu Osobní asistence. “Víme, že 
kolem nás je spousta lidí, kteří chtějí pomáhat druhým. A po-
máhat pohybem s námi je navíc skvělé v tom, že pomáháme 
jednoduše sobě, ale i druhým ve svém okolí. Věříme, že do akce 
se zapojí co nejvíc z nás. Každá aktivní účast pomůže některé-
mu ze seniorů či dítěti s postižením ve vašem okolí,” dodává 
Tomáš Zunt.

 
Více informací na našich webových stránkách www.icos.
krumlov.cz a facebooku ICOS Český Krumlov, kde budeme 
informovat o soutěžích, trasách na další měsíc a novinkách. 
Těšíme se na vás! A jesltiže se nechcete, nebo nemůžete ak-
tivně zapojit pohybem, můžete Osobní asisetnci podpořit 
jednoduše jinak, třeba i od stolu.  

Více na webu www.PomahamSobePomahamTobe.cz

O ICOS Český Krumlov, o. p. s.
Poslání ICOS: Zvyšujeme dostupnost sociálních a na ně nava-
zujících služeb.
Zajišťujeme komplex služeb a programů, které USNADŇUJÍ DŮ-
STOJNÝ a PLNOHODNOTNÝ ŽIVOT seniorům, dětem i dospě-
lým se zdravotním postižením, rodinám s dětmi včetně ohrože-
ných a lidem v tíživé životní situaci, kterou nemohou řešit bez 
pomoci druhých.

O Osobní asistenci
Seniorům, dětem (od 1 roku věku) i dospě-
lým se zdravotním postižením pomáháme 
žít co možná nejběžnějším způsobem života. 

V domácnosti, ve školách - všude, kde je potřeba. OSOBNÍ 
ASISTENCE umožňuje mnoha starším lidem i dětem zůstávat 
doma, aniž by museli využívat ústavního zařízení, dětem s po-
stižením usnadňuje pobyt ve školách, školkách, ale i při volno-

časových aktivitách…
Tým osobních asistentek pra-
videlně pomáhá pěti desítkám 
dětí i dospělým se zdravotním 
postižením a seniorům se sní-
ženou soběstačností. Každý 
rok zajistíme na 10tisíc hodin 

přímé péče v příhraničních regionech jižních Čech. Někomu 
každý den, jinému třeba jen hodinu týdně.  Počet zájemců  
o službu však permanentně roste.
       

Kontakt pro více informací:
Hana Šustrová, ICOS, PR a fundraising, sustrova@latran.cz, 
tel. 739 010 444
Magdaléna Zronková, ICOS, péče o dárce, zronkova@latran.cz, 
tel.: 605 215 882

Akce se koná pod záštitou starosty města 
Český Krumlov, Mgr. Dalibora Cardy.

Pomáhám sobě, pomáhám tobě
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V květnu rozhýbej svoje tělo v okolí  

Českého Krumlova a občerstvi se  

v Egon Café !
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KVĚTEN V ZAHRADĚ

Průměrná denní tep-

lota je během května   

v nadmořské výšce 

400 metrů přibližně 

12,5 °C. Se vzrůstající  

nadmořskou výškou, 

na každých 100 me-

trů klesá tato teplota 

zhruba o 0,75 °C. Půda 

se postupně prohřívá,  

v hloubce 20 centimet-

rů je její průměrná teplota přibližně 15 °C.

Květnové srážky jsou bohatší a v nadmořské výšce 400 metrů spadne 

průměrně kolem 80 milimetrů. Se stoupající nadmořskou výškou vzrůstá 

množství srážek asi o 5% na každých 100 metrů.

Délka dne se postupně prodlouží o 75 minut, téměř na 16 hodin. Slunce 

svítí přibližně 240 hodin za měsíc, což je asi 13 % celoročního svitu.

Hnojení trávníku - trávník, který často sečeme, je velice kvalitní, ale tím-

to zákrokem je značně vyčerpáván. Proto je dobré v době, kdy sečeme  

1 až 2krát  do měsíce, trávník  přihnojovat. Sypká hnojiva se však nepo-

daří vždy rovnoměrně rozhodit. Pokud máme větší plochu trávníku, mů-

žeme pro rovnoměrný rozhoz použít speciální ruční rozmetadlo. Zařízení 

máme zavěšené před sebou na popruhu a otáčením kliky  dosáhneme 

rovnoměrného rozhození hnojiva. Pokud máme menší plochu trávníku, 

rozpustíme ve vodě hnojivo Kristalon trávník a roztokem zalijeme plo-

chu. Hnojivo je tak rovnoměrně rozprostřeno. 

Ve druhé polovině dubna až začátkem května je vhodná doba k výse-

vu okurek nakládaček a polních salátovek. Osivo vzejde asi po čtrnácti 

dnech, tedy většinou již po ledových mužích a mladým otužilým rostlin-

kám již nehrozí namrznutí. Osivo vyséváme nejčastěji po dvou až třech 

semenech na vzdálenost 30 až 40 centimetrů od sebe. Vzdálenost řádků 

by měla být minimálně 100 cm s ohledem na mohutný růst rostlin do 

šířky - pokud okurky nepěstujeme na opěrné síti. Mezi spolehlivé odrůdy  

s bohatými výnosy a kvalitními plody patří Charlotte F1, Ornelo F1, Eve-

rest F1, Twigi F1 a další. 

Jahody potřebují vodu a vzduch - v době kvetení potřebují jahodníky 

dostatek vody. Závlaha by však měla být šetrná, bez zbytečného zmáčení 

otevřených květů. Rostliny přirychlované pod fóliovým tunelem potře-

bují také přístup vzduchu a opylovačů. Přes den je proto nezbytné pra-

videlné větrání. 

Nebezpečná je i vysoká  teplota  - v květnu sledujeme pravidelně tep-

loměr, protože se bojíme nočních mrazíků. Škodit však mohou i vysoké 

teploty, které se touto dobou také vyskytují. Zejména při slabším větrání 

v teplých slunečných dnech prudce stoupá teplota ve sklenících i fóli-

ovnících. I když pěstujeme teplomilné druhy, jako jsou okurky, rajčata  

a papriky, musíme pamatovat na to, že i ony špatně snášejí teplotu nad 

35 °C. Optimální teplota pro okurky je asi 25 °C  přes den a 16 až 18 °C 

v noci. Rajčata se dobře opylují pouze při teplotě 15 až 30 °C, přičemž 

potřebují i pohyb vzduchu. Paprika při vyšších teplotách shazuje květy, 

případně i mladé plody.

Odkvetlé cibuloviny - na jarních cibulovinách, zejména na tulipánech  

a narcisech narůstají po odkvětu poměrně velké semeníky. Měli bychom 

je odstranit co nejdříve, aby neodebíraly živiny cibulím, které si chystají 

zásoby na příští rok. Zelené listy naopak živiny  dodávají, proto je nechá-

me, až dokud nezežloutnou a neseschnou. V tomto období cibule také 

ocení přihnojení a za sucha závlahu.

V okrasné zahradě řežeme a zmlazujeme odkvetlé dřeviny, například 

zlatici. Některé pouze prosvětlíme, starší vyžadují pro zachování pěkného 

tvaru a podporu kvetení v příštím roce i mírné zmlazení  zpětným řezem.

Přesazujeme, dělíme a zmlazujeme trvalky, které  už odkvetly. Na mís-

tě určeném pro novou výsadbu předem zlikvidujeme vytrvalý plevel a 

půdu vylepšíme kompostem. Za suchého počasí zajistíme dostatek vody. 

Dokud neobnoví růst, chráníme je před prudkým sluncem. 

V ovocné zahradě ve fenofázi kvetení nebo po odkvětu je ještě vhodná 

doba řezu broskvoní, popřípadě i jiných peckovin. Tento zásah připadá v 

úvahu především v oblastech s vyšší nadmořskou výškou. 

Můžeme rovněž prosvětlit nadměrně rostoucí a zahuštěné koruny jab-

loní a hrušní, a to těch stromů, u nichž jsme neuskutečnili zimní průklest. 

Zmírníme tím nežádoucí bujný růst. U mladých nebo přeroubovaných 

stromů vylamujeme od konce května až do června takzvané vlky - leto-

rosty prorůstající obvykle pod místem řezu starší větve. 

Během května dokončujeme přeroubování ovocných stromů, nejprve 

třešní, višní, slivoní, meruněk, později hrušní a jabloní nenarašenými rou-

by za kůru. Vyvazujeme výhony u štíhlých vřeten nebo ovocných stěn do 

podvodorovné polohy za účelem urychlení plodnosti a omezení růstu.

Při dokvétání jabloní a slivoní provádíme postřik proti pilatce jablečné 

a švestkové přípravkem Calypso v dávce 2,5 ml/10 litrů vody. V některých 

lokalitách si pěstitelé stěžují na to, že jim slivoně neplodí, i když bohatě 

kvetou. Hlavním důvodem je to, že pilatka švestková v době květu na-

klade vajíčka do květů, z nichž se vyvine larva, která způsobuje červivost 

malých plůdků, které následně opadávají. Tento škůdce dělá velké škody, 

uvádí se  80 až 100%. Též pilatka jablečná způsobuje velmi velké škody, 

hlavně na letních a sladkoplodých odrůdách jabloní. 

V květnu vyvěšujeme feromonový lapač na obaleče jablečného, ten 

slouží k monitorování výskytu škůdce. Obaleč se líhne za  teplých večerů, 

kdy teplota ve 22 hodin dosahuje více než 17 °C, v této době můžeme 

očekávat nálet tohoto škůdce. Při zjištění většího náletu obaleče ve fe-

romonovém lapači provedeme po týdnu postřik bio přípravkem Madex 

nebo Biobit,  který po týdnu zopakujeme. Ochranu můžeme též provést 

přípravkem Calypso. Obaleč jablečný má většinou dvě generace. První 

generace nalétá na přelomu května a června, druhá na přelomu července 

a srpna. Tyto uvedené termíny jsou pouze orientační, konkrétní nálety 

obaleče závisí na  teplotě v této době. Bio přípravky na ochranu proti 

obaleči jablečnému Madex a Biobit dodává Biocont Laboratory Brno, 

tato firma též dodává bio přípravek NeemAzal na ochranu rostlin proti 

mšicím.  

Řez ořešáku vlašského provádíme dle doporučení pana Matejska v ob-

dobí, kdy nové přírůstky dosahují 10 až 15 centimetrů. V této době řez-

né rány nejméně slzí a do konce vegetace se na řezných ranách vytvoří 

největší zával. Rány hned po řezu zahladíme ostrým nožem, ošetříme 

latexem s přídavkem Kuprikolu. Po zaschnutí latexu na ošetřené  rány na-

neseme vrstvu štěpařského vosku, který po zaschnutí přetřeme latexem. 

Takto ošetřené rány nepotřebují žádnou údržbu po dobu  dvou let.

Vinná réva - v květnu nastává čas na provádění podlomu, tedy vylámání 

všech nepotřebných či nevhodných výhonů, které by keř zbytečně za-

hušťovaly a oslabovaly.  Je nutné ho dělat v době, kdy jsou výhony ještě 

v bylinném stavu.  Do začátku květu se doporučuje případné přihnojení 

dusíkatými hnojivy, zvláště je-li půda pod keři využívána pro pěstování 

podplodin. Během rašení zkontrolujeme, zda se neuvolnily úvazky držící 

konce tažňů v oblouku.  Celoročně kontrolujeme zdravotní stav, neboť již 

na jaře mohou být napadané zejména škůdci. Brzy po vyrašení je možné 

na keřích najít stopy po  prvních škůdcích, kteří na mladých měkkých čás-

tech rašících výhonů sají. Jsou to roztoči, z nich  někteří mohou způsobo-

vat značné škody - svilušky nebo hálčivec révový, jehož vpichy způsobují 

kadeřavost listů. Chránit keře je možné biologicky nasazením dravého 

roztoče Typhlodromus pyri nebo chemickými přípravky např. Omite 570 

EW nebo Magus 200 SC.

P. Kumšta
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Kůrovci – 4. část
Jedle, modřín a okrasné jehličnany

Kůrovci, preferující výše uvedené jehličnany, nemohou sice 
počtem druhů konkurovat těm na borovici či smrku, o to jsou 
však zajímavější a někteří patří k opravdovým vzácnostem. Tyto 
stromy se zpravidla nesázejí ve velkých monokulturách, takže 
brouci jsou i nesrovnatelně méně škodliví. 

Jedle

Opravdovou vzácností je velký jedlový lýkohub (Hylastes 
fallax)-(1). Dokonce ho nemá v depozitech ani jihočeské 
muzeum. Musel jsem ho našvindlovat ve photoshopu (krátký, po 
stranách zaoblený štít, široký chodidlový článek nesoucí drápek) 
z příbuzného smrkového lýkohuba drvaře (Hylastes cunicularius). 
Zatím je hlášen nejblíže ze Slovenska, ale může se určitě objevit 
i v Beskydech.

Drobný korohlod jedlový (Cryphalus piceae)-(2) napadá 
přísuškem oslabené mladší tenkokoré stromy. Obvykle si vybírá 
pouze jednotlivé stromy.

Čistými jedlovými monofágy jsou lýkožrouti rodu Pityokteines. 
Samice mají na čele štěteček z chloupků, krovky samců vybíhají 
v mohutné zuby. Největší z nich, lýkožrout jedlový (Pityokteines 
curvidens)-(3), osidluje spodní část kmene. Jedná se většinou  
o oslabené okrajové stromy. Menší Lýkožrout prostřední 
(Pityokteines spinidens)-(4-samec, 5-samice) operuje ve vyšších 
částech kmene. Ve větvích se vyvíjí lýkožrout malý (Pityokteines 
worontzovi)-(5). 

Modřín

Na stromy fyziologicky oslabené či neodkorněné kmeny v nižších 
polohách naletuje obrovský lýkožrout modřínový (Ips cembrae)-(7). 
Dokáže si oslabené stromy „rafinovaně“ připravovat tím, že mladí 
brouci prodělávají zralostní žír ve dřeni nových výhonků. Strom má 
málo jehličí, neprobíhá dostatečná fotosyntéza a modřín zasychá.

Silnější větve a vrcholky modřínů vyhledává údajně vzácný 
korohlod modřínový (Cryphalus intermedius)-(8). 

V dostupné literatuře je udáván jako řídký druh z několika nalezišť 
na Moravě. Osobně jsem ho však sbírám nad pilou v Brloze a na 
Bořinkách (viz. foto). 

Zerav (túje)

Kdysi mi zavolal kamarád entomolog Jarda z Písku, že našel 
hromadu vyřezaných, celkem čerstvých tújových větví. Byly 
hustě posety různě velkými výletovými otvory po broucích. Větve 
jsem nakrátil, uložil do velké plastové krabice a čekal (sakra, to je 
napínavé…). Vyklubaly se tři druhy, z toho dva z odlišných důvodů 
velmi nečekané. 

Kůrovec jalovcový (Phloeosinus thujae)-(9) byl jediný z nich 
očekávaný. Kromě tújí (latinské jméno) napadá i jalovce (české 
jméno) a různé cypřišky. Nebývá to nic devastujícího, většinou se 
zajímá o stromky již napadené houbami nebo mšicí molovkou. 
Větší, stejným způsobem žijící, ale mnohem teplomilnější kůrovec 
(Phloeosinus aubei)-(10) mě zaskočil, má totiž u nás žít na jižní 
Moravě. Ve stejnou dobu byl však hlášen i z východních Čech. Díky 
oteplování zřejmě expanduje. Živnou rostlinu pak zcela vyměnil 
bělokaz ovocný (Scolytus rugulosus)-(11), ten by na túji teoreticky 
neměl co pohledávat.

Ve čtvrté části už končíme s jehličnany, v dalších dílech přejdeme 
na listnaté dřeviny, keře a dokonce i byliny.

 D. Čudan (foto autor)

1 2

3

9 10 11

4 5 6

7 8
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JAKÁ BUDE LETOŠNÍ ÚRODA MEDU?

„Tak co, včelaři, jaká bude letos snůška?“ obrátilo se na mne 
již několik zájemců o med. Nedivím se jim, loňská snůška 
se pohybovala v rozmezí pětatřiceti až padesáti procent 
dlouhodobého průměru a mnozí, kteří příliš otáleli s nákupem 
medu od včelaře, si jej pak museli koupit v supermarketu. Ten sice 
na rozdíl od medu poctivého včelaře ještě v březnu ve sklenici 
vesele žbluňká, čímž na sebe prozrazuje, že do jeho rodného listu 
se vloudila nejedna chybička. Co ale dělat, když je na něj chuť? 
Mít tak křišťálovou kouli, postesknu si v duchu. Kouknul bych, 
sdělil výsledek, ten vydělil počtem zájemců a všichni bychom 
byli spokojeni. Tuto myšlenku však zavrhuji, protože mi na 
mysl vytanul výrok z Knihy knih: „Není člověku dáno vidět věci 
budoucí.“ Něco na tom tvrzení bude, protože kdyby lidem tato 
schopnost byla dána, pak by se jistě vyhnulo omylům s fatálními 
dopady, kterých se dosud dopustilo. Ostatně dějiny nám to 
jasně dokládají. Přestože tato kniha byla celosvětově vydána  
v obrovském počtu, málokdo ji přečetl, méně si z ní něco pamatuje 
a ještě menší počet se podle ní řídí. 

Právě proto si na slušné peníze přichází celá řada podvodníčků  
z řad kartářek, věštkyň z kávové sedliny, vykladaček čar v dlaních, 
astrologů, numerologů, dotazovatelů médií, která s vytřeštěným 
zrakem nebo naopak se zavřenýma očima bloudí někde  
v budoucnu (jistě chápeme, proč se pro TV, rozhlas a tisk používá 
tohoto obecného označení...). Svými zaručenými horoskopy  
a předpověďmi uspokojují přirozenou, ale nesplnitelnou touhu 
po poznání budoucnosti. Jak poznamenal Shakespeare: „Svět 
chce být klamán.“

I mezi včelaři se najdou šarlatáni. Díky nim se med stává 
nejčastěji šizenou potravinou na trhu. Nejedná se však o 
malovčelaře, které známe ze svého okolí, ale ty, kteří zásobují 
velké potravinové řetězce. Když narazíte na prodejce zaručeného 
biomedu, zeptejte se ho na způsob, jakým vycvičil včely, aby se v 
okruhu jejich několikakilometrového okruhu vyhýbaly chemicky 
ošetřeným plochám. Nevěřte mu, i když se vás závratnou cenou 
svého medu snaží přesvědčit o jeho neobyčejném původu.

Ani já nejsem výjimka, ani mně nebylo dáno vidět věci budoucí. 
Lhát nechci, vodit lidi za nos přenechávám veřejným činitelům  
a politikům, dělat, že jsem otázku neslyšel, považuji za neslušné.  
I když náš měsíčník nemá velkou plošnou působnost, přece 
jenom mám pocit určité zodpovědnosti vůči našim čtenářům. 
Tak tedy, jaká bude letošní snůška? (To abych se nechoval jako 
politik chodící kolem horké kaše místo, toho, abych odpověděl 
na položenou otázku.)

Abychom si na to mohli odpovědět, musíme na rádlo našeho 
pluhu poznání poněkud přitlačit. Pokusím se vycházet ze 
současného stavu. Co mnohého včelaře překvapilo, bylo teplé 
počasí v únoru. Na přiložené fotografii, kterou jsem pořídil 
letošního 24. února je patrná intenzivní donáška pylu. Že to nebyla 
lehká činnost, dokládá druhá fotografie, na které prochladlá 
včelka s rousky pylu musela provést mezipřistání, aby se ohřála a 
poté mohla donést svůj náklad do úlu. Podle barvy se jedná o pyl 
z lísek. To bylo neklamné znamení, že matka klade. Pyl včelstvo 
potřebuje ke krmení dorostu. Kdo včas podpořil matku v kladení, 
udělal dobře. 
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Počítejte se mnou. Od nakladení vajíčka po vylíhnutí včelky 
uběhne 21 dní. Od vylíhnutí přibližně stejnou dobu vykonává 
tzv. mladuška práce v úlu. Až poté se stává létavkou a přináší 
do úlu nektar, pyl a vodu. Znamená to tedy, že většina čerstvě 
narozených včel je schopna podílet se na snůšce koncem dubna. 
Ty dříve narozené měly, tak jako lidé, určitá omezení. Kvůli 
nepřirozeně studenému počasí tyto včelky prožívaly také svůj 
lockdown. Na rozdíl od toho lidského se řídil pevnými pravidly. 
Včelař, který nešetřil s podzimním krmením, ten má silná včelstva 
a ta si za krátkou teplou únorovou periodu nanosila dostatek 
pylu, takže výpadek v rození nových včelek nenastal. Na konci 
dubna jsou taková včelstva silná a připravená na dary, které jim 
příroda nachystala.

Letošní studený duben způsobil opožděné probouzení 
vegetace. To znamená, že nektarodárné a pylodárné rostliny 
rozkvétají postupně. Tím bude včelám umožněno jejich postupné 
využití. V minulých létech jsme byli svědky toho, že přechod zimy 
do letních teplot byl náhlý. Tento teplotní skok dal vykvést všemu 
najednou. Pampelišky, stromy, řepka a jiné, jak rychle rozkvetly, 
tak při vysokých teplotách beze srážek zase rychle odkvetly.  
V tomto krátkém časovém období se nestihlo vše donést do úlů. 
Kolikrát nebylo ani co.

To se bavíme o květovém medu. Pak je tu ještě tzv. druhá snůška, 

jejímž produktem je medovicový, lidově lesní med. Nebudu 
se pozastavovat nad jeho větší oblíbeností, ačkoli je dieteticky 
méně hodnotný. Přesto je prodáván za vyšší cenu. Inu, jak jsem 
již zmínil: Svět chce být... Pro jeho tvorbu je důležité počasí. Při 
vlhkém teplém počasí se namnoží celá řada hmyzu, který svým 
metabolizmem vytváří medovici. Ta je základem pro med. Stačí 
však občasná bouřka nebo opakující se liják, který medovici  
z rostlin smyje, případně ochlazení nebo náhlý nárůst vysokých 
teplot a je po druhé snůšce nebo je silně omezená.
Ale zpátky k původní otázce. Z uvedeného je patrné, že snůška je 
velmi (a jak by tentokrát oprávněně řekl náš exprezident velmi, 
ale opravdu velmi) závislá na počasí. Máme na sezónu našlápnuto 
dobře. Pokud nepřijdou pozdní mrazíky, které zastaví tvorbu 
nektaru v květech, pokud nepřijdou kroupy, kobylky (to snad ne), 
nedorazí asijská sršeň blížící se k nám od západu rychlostí několika 
stovek kilometrů ročně, nenastanou silné deště nebo naopak 
sucho, pokud nepřekročí dlouhodobě teploty únosnou mez, 
pokud zemědělci neohrozí včely nevhodnými nebo nevhodně 
aplikovanými postřiky a podobně,  pak by snůška mohla být 
slušná.

Pokud se včelaři řádně postarají o zdraví svých včelek, pokud ti, 
kterým včely před vytočením nikdo neukradne i s úly, nebo je ze 
závisti nebo nenávisti neotráví, pak budou mít možnost s úctou 
k pracovitosti těchto malých tvorečků jim s pokorou poděkovat.

Představíme-li si pomyslnou rovnici, kde na jedné straně je 
„dobrá snůška“ a za rovnítkem „výčet možných faktorů“, které 
ji mohou ovlivnit, zjistíme, že pro velký počet neznámých je 
prakticky neřešitelná. Teď budou čtenáři asi zklamáni nad 
neurčitostí předpovědi, ale mnozí si teď alespoň uvědomí, jaké je 
včelaření balancování na ostří nože. Čtrnáct dní špatného počasí 
a celoroční práce přijde nazmar. Nezbývá pak než s obavami čekat 
na příští sezónu.

I když jsem se obsahem příspěvku poněkud zpronevěřil jeho 
názvu, alespoň jsem ukázal na některá úskalí včelaření a na co 
si dát pozor při nákupu medu. Nezapomínejme, žijeme v době, 
kdy několik korun navíc někdy plně kompenzuje ztrátu dobrého 
jména včelaře. Je dobré, že v naší oblasti se s tímto jevem 
nesetkáváme.

Pěkné a úspěšné jaro a léto jak včelkám tak čtenářům! 
text a fota PeRe

Náboženská obec Kostel ČSCH

KOLUMBÁRIUM
Adresa: Budějovická 1, Křemže 382 03

OTEVŘENO každý čtvrtek od 13:00- 17:00 a neděle od 12:00 -16:00.

Ve výše uvedeném čase je možno uhrazovat poplatek za uložení urny na dobu jednoho roku, popřípadě 
tří, pěti až deseti let podle výběru. V kolumbáriu máme ještě volné urnové kóje pro zájemce. Dále je pak 
kostel volně otevřen pro každého návštěvníka, který hledá lásku, mír a klid v srdci získané osobní modlitbou 
každého z nás s touhou upevnit naši víru.
Bohoslužby budou první a třetí neděli v měsíci od 11:00 do 12:00.
Srdečně Vás vítáme…

S láskou a pokorou za ČSCH
Samuel Vašín

Kontakt: 601 154 721
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MC Křemílek - program na květen
Náměstí 7, Křemže, Mgr. Alena Nováková 603 586 747

mc.kremilek@centrum.cz www.kremilek -kremze.cz

V květnu bude mateřské centrum Křemílek vzhledem 
k aktuální epidemiologické situaci ještě uzavřené. 

O případném znovuotevření se dočtete na stránkách 
mateřského centra nebo na Facebooku.

Naše společné výtvarné čtvrtky pokračují! 
Pokud se nebudeme moci potkat na společné tvoření, 

pak budu vkládat výtvarné nápady a inspirace pro domácí tvoření 
na FB Mateřské centrum Křemílek. 

JARNÍ STEZKA a nová ČARODĚJNÁ STEZKA

V březnu jsme ve spolupráci s MŠ Chlum připravili „Jarní stezku“ 
pro rodiny s dětmi. Z došlých fotografii, kterých bylo opravdu 
hodně, jsme vylosovali 5 výherců. Jsou to: Květa Kadlecová, Petra 
Nasková, Lenka Sulzerová, Jakub Šulek, Honzík Pečenka. Ceny jsou 
k vyzvednutí po domluvě v MC Křemílek.
Nová ČARODĚJNÁ STEZKA je připravena v lese nedaleko Chlumu. 
Stezka bude k dispozici do 16. 5 2021. Děkujeme všem za účast a 
za milé komentáře, které necháváte na FB.

Fotosoutěž BUDKY, PTÁČCI, KRMÍTKA
Připomínám, že stále můžete zasílat fotografie a básničky do soutěže, 

uzávěrka je 20. 5. 2021. Pro vítěze jsou připraveny pěkné ceny.

KVĚTNOVÉ SVÁTKY - S NÁMI KVETE KAŽDÁ RODINA
Květen je měsíc plný významných dnů a svátků, já bych ráda upozornila na tři. Prvním 

je Den matek, který připadá na druhou květnovou neděli, tedy na 9. 5. 2021. Dalším, 
velice významným dnem, je Mezinárodní den rodiny. A jako třetí je Svátek sousedů, 

který se slaví 30. 5. 2021. Pro všechny tyto svátky bude vhodným dárkem kytička, která 
potěší maminku, babičku nebo sousedku. Vyrobte kytičku a pošlete nám fotečku. Pro 

výrobu jednoduchého, ale krásného přáníčka přikládám šablonu na jeho výrobu.  

Mgr. Alena Nováková
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Škoda i Volkswagen nedávno představily nové modely Fabia a Polo. Oba modely se k prodeji ještě připravují, ale jejich design už byl odhalen.  

ŠKODA FABIA
Škoda pustí Fabii do prodeje na koci května. Bude se nabízet s motorem 1,2 litru benzín, 1,5 litru benzín a verze IV. Interiér se změnil téměř 

k nepoznání. Může za to 10,25 palcový displej a virtuální cocpit místo budíků. Interiér má být co nejvíce přizpůsobivý řidiči. Nová verze je delší 
o 111 mm. Dokonce se zvětšil i zavazadelník na celkových 380 l. Cena zatím není známa.

VOLKSWAGEN POLO
Volkswagen začne nové Polo prodávat též na konci května. U Pola se však nejedná o nový model, ale o facelift. Znamená to, že u Pola upra-

vili pouze vzhled a přidali nové asistenty. Facelift působí dravě a sportovně. V interiéru se nezměnilo skoro nic kromě nové virtual cocpit plus. 
Ten přenáší veškeré dění tak, aby měl řidič co nejlepší přehled o všem. Do vylepšených prvků patří i nová světla IQ light. Umožňují jezdit se 
zapnutými dálkovými světly, aniž byste oslňovali okolní vozy.  Cena též zatím není známa.

MB /14 let/

NOVÁ ŠKODA FABIA A NOVÝ VOLKSWAGEN POLO

S návratem prvního stupně do škol přišlo povinné testování 
žáků posílené i nošením roušek negativně testovaných během 
školního vyučování. Mnozí měli obavy, jak celý ten proces bude 
probíhat. Není se co divit. Informace i dezinformace o státním 
nákupu testů a nečitelná politická rozhodnutí nepřidaly vládním 
opatřením na solidnosti. My jsme ale děti do školy chtěli a já věřil 
jak zaměstnancům, tak dětem, že si vše brzy osvojí. Nezklamali 
mne. Navzdory občasným opakováním testu se žáci, rodiče i 
zaměstnanci brzy sehráli a při druhém testování již vše běželo 
zcela plynule. Opět se ukázalo, že školy jsou adaptabilní a jen tak 
něco je nezaskočí. 

Do školních chodeb se tak vrátil dětský křik a smích. Nejveseleji 
působí žáci prvních a druhých tříd, nezaznamenal jsem žádnou 
stížnost na pobyt ve škole ani u třetích, čtvrtých a pátých tříd. 
Družný hovor se nese chodbami, jídelnou i školní družinou. 
Efektivita výuky samozřejmě stoupá.  Již se těšíme na nástup 
druhého stupně, jehož termín bude v době vydání tohoto textu 
již zřejmě znám! 
  
 Mgr. Jiří Thám, ředitel školy

Testování a veselý smích na školních chodbách
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Od             měsíčně

Žádné datové limity

Instalace do 48 hodin

Žádné smluvní závazky

Nejmodernější technologie

Skvělá odezva při online hraní

Vhodné i pro velké firmy

150,-

HD TELEVIZE

Funguje na TV, PC, tabletu i mobilu

Sledování pořadů až 7 dní zpětně 

Výběr z více než 100 kanálů

PANELOVÉ DOMY:

INSTALACE ZDARMA

další informace na

WWW.AAGNETH.CZ

nebo na tel.

389 60 20 50

RODINNÉ DOMY:

ANTÉNA ZDARMAPŘIPOJENÍ K INTERNETU

NOVÉ TARIFY
až 100 Mbit/s
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V jedné z mnoha kronik jsem narazila na již 
časem zažloutlý novinový výstřižek z roku 1996, ve 
kterém je zmínka o premiérovém turnaji na novém 
hřišti u Křemežského rybníka. Letos je tomu tedy 
čtvrt století, kdy se na tomto hřišti hrálo poprvé. 
Konal se zde turnaj - memoriál Miroslava Šimka. 
I my se velmi těšíme na chvíli, kdy budeme moci 
uspořádat náš první fotbalový turnaj na novém 
fotbalovém hřišti.
Vrátím-li se z roku 1996 zpět do současnosti, mohu, 
s alespoň malou vizí, konstatovat, že se již pozvolna 
vracíme k pravidelnému trénování mládeže  
a mužů. Žáci začali s tréninky ve sportovním areálu 
Němcalka a využili již jedenkrát fotbalové hřiště 
ve Vrábči, kde už také potrénovala starší, mladší  
i mini přípravka, taktéž muži.
O tom, zda budou pokračovat mistrovské soutěže 
sezóny 2020/2021, bychom se měli dozvědět 

nejpozději 3. května. I kdyby došlo k ukončení sezóny předčasně, což je dle dosud dostupných informací více než pravděpodobné, budeme  
s dětmi dále trénovat a připravovat je na sezónu další. Rádi bychom v dětech opět probudili zájem a nadšení pro sportování a umožnili 
jim v této rozpačité a neuspořádané době co nejpravidelnější tréninkové vyžití.

Krásný květen a sportu zdar.
SOKOL KŘEMŽE KOPANÁ, z.s.

BV

Poznámka redakce: Omlouváme se za otisknutí fotografií k článku v minulém čísle, tyto se ke článku nevázaly.

Další měsíc je za námi, další měsíc bez společného trénování, 
ale nezahálíme! Po individuálních výzvách „Hřebenovka okresního 
formátu“ a „Až na konec světa“ konečně přišel závod! Ten první byl 
sice virtuální, ale už se dalo poměřit si své výkony z individuálního 
tréninku s ostatními závodníky. Zúčastnili jsem se ZOO běhu 10 
- slavíme s medvědy, každý si mohl vybrat kategorii, na kterou se 
cítil, byly připraveny kategorie pro děti i dospělé, běžecké, canicross 
i turistika. Zvolenou trasu pak každý absolvoval ve svém okolí 
a nahraný průběh závodu se odesílal pořadateli ke zpracování. 

„Opravdový“ závod jsme měli možnost absolvovat 24. 4. 2021. 
Původně bylo na tento den naplánované Mistrovství oblasti OB 
na krátké trati. Ale bohužel aktuální epidemiologická situace 
nedovolila pořádat klasický závod. Na připravené tratě se tedy 
mohlo vyběhnout individuálně, ve zvláštním režimu tak, aby byla 
dodržena všechna aktuálně platná nařízení. No, nebyl to závod, jak 

jsme zvyklí, ale běželi jsme s mapou, v lese byly kontroly, měřil se čas, a po doběhnutí všech závodníků byly i konečné výsledky.  Všichni 
jsme si to moc užili a výsledky taky stojí za zmínku: závod absolvovalo 11 členů našeho oddílu, z dětí a mládežníků: Karolína Hendrychová 
D10 2. místo, Veronika Hendrychová D16 9. místo, Diana Štráchalová D20 1. místo, Michal Novák H10 8. místo, Šimon Troják H12 8. místo, 
dospěláci se mají také čím pochlubit, Vlaďka Troupová D55 1. místo a Maruška Dulovcová D45 3. místo. Gratulujeme!

Tak na závod se vším všudy si budeme muset asi ještě nějakou chvíli počkat, během května a června jsou povolené jen Áčkové závody  
a Mistrovství České republiky, naše krajské závody se budou konat podle aktuální situace, tak snad se zadaří.

A ještě přidávám pár fotek ze startu a cíle, foto Dušan Kosobud a Helena Hudečková.

Za oddíl orientačního běhu přeji všem „Ať se daří!“
Alena Nováková

SOKOL KŘEMŽE KOPANÁ - Ohlédnutí třetí - nové „staré“ hřiště

TJ Sokol Křemže – Oddíl orientačního běhu
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Více informací naleznete na www.agrio.cz/kariera, případně na tel. 725 566 798.

Nebo se k nám přijďte rovnou podívat a my vám rádi vše ukážeme.

Zajímá vás výroba prvotřídní zemědělské techniky?

Chcete pracovat u největšího českého výrobce polních postřikovačů?

Firma AGRIO hledá nové kolegy!

Montážník

nástupní mzda od 180-185 Kč/hod

Svářeč

nástupní mzda od 200-205 Kč/hod

Referent logistiky

nástupní mzda od 28 000 Kč – 35 000 Kč

Elektromontážník

nástupní mzda od 195-200 Kč/hod

Servisní technik

nástupní mzda od 205-210 Kč/hod

      Nabízíme:

• 5 týdnů dovolené
• možnost jazykových kurzů
• penzijní připojištění 
• příplatek na stravování
• jednosměnný provoz
• letní prémie 10 000 Kč
• vánoční prémie 10 000 Kč
• roční odměna 
• zázemí stabilní české fi rmy
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REALITNÍ SLUŽBY,
JAKÉ SI PŘEJETE.

Prodáváte, pronajímáte
nemovitost?

Disponuji
poptávkou

klientů na koupi
nemovitosti.

Vyhotovení
tržního odhadu

pro účely
dědického řízení.

www.uhloterm.cz

UUHHEELLNNÉÉ SSKKLLAADDYY

JARNÍ SLEVY PALIV
od 1. 4. do 31. 5. 2021

NNaabbíízzíímmee ssoorrttiimmeenntt::
- černé a hnědé uhlí, brikety, koks
- štípané palivové dřevo
- písky, drtě, štěrky a okrasné kačírky
- mulčovací kůra, zahradní zemina

NNaabbíízzíímmee sslluužžbbyy::
- doprava sklápěč a kontejner 5 t
- odvoz sutí a výkopu na skládku
- přistavení a pronájem kontejnerů

NAD 20 q ROZVOZ UHLÍ ZDARMA

Otevírací doba a rozvoz
Po – Pá 7.00 – 15.30 hod.

338877 225500 550000,, 660022 440099 442233

BORŠOV NAD VLTAVOU

složení uhlí pásovým dopravníkem
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Tajenka křížovky z minulého čísla: Lucius Annaeus Seneca O duševním klidu. Výherci: František Sarauer, Dana Maříková, Marie Hálová. 

Ceny jsou k vyzvednutí v sekretariátu Městyse Křemže. Další správné vyluštění zasílejte na mail: kremezsko@kremze.cz

OSMISMĚRKA NA KVĚTEN

Návod na osmisměrku: v osmisměrce je třeba najít všechna slova ze seznamu. Po vyškrtání těchto slov zůstanou 
některá písmena nepřeškrtnutá, tato písmena při čtení po řádcích zleva doprava tvoří tajenku osmisměrky.

Příjemné chvíle strávené luštěním vám přeje Alena Nováková.

Tajenka 1: MEDEK, OKNA, BRČKO, FERMAN, LÍDR, 
UHEL, CEJN, TELECÍ, DĚVA, VALCHY, ESENCE, OVAN, 
RASA, ZRNO, VLNY, TÍŽE, ŠPEK, BOUCHAT, ZVON, 
KŘEN, SACHR, UPÍR, ÚNOSY, OKTET, BUŘT, HELMA, 
LEPY, ŠKOT

Tajenka 2: DRAHÁ, VINDRA, ZDARMA, PADOL, MELY, 
ORÁTOR, RECEPTY, NÁSTIN, EPOS, VINŠ, SRAZ, KUPY, 
OCAS, ZVYK, POUŤ, PINY, NONSTOP, AUKCE, DANDY, 
NUDA, ZETA, NERV, SOUHRN, RING, HONCI, PRÁT, 
FIGURKA, OCÚN

Tajenka 3: VÁŠA, OVIN, KOLA, TYGR, PLÍCE, JUPA, 
SMOKING, FLOTILY, TRUMF, VOSK, AGORA, ŠPICE, LIPA, 
PSANÍ, TENOR, LOOK, OSCAR, GRIF, VALCHY, GRIL, 
OCAS, RÝGL, KOPR, ILJA, KAŠE, GONG, TRUS, LIDA, 
PICHL, HOST


